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سامان احتشامی یکی از هنرمندان پرسابقه 
در عرصه موســیقی معاصر به شمار می رود. 
این هنرمند با بهره گیری از محضر هنرمندان 
پیشکســوتی چون جواد معروفی، محمد سریر و اسماعیل 
امین موید وارد عرصه موسیقی شد. او از سن کودکی فراگیری 
پیانو را شروع کرد و در این رشته چنان خوش درخشید که به 
گفته خودش، تدریس پیانو را از سن شانزده سالگی آغاز کرد 
و به دنبال آن توانست در جشنواره های مختلفی حضور یابد 
به طوری که در سال 1368 موفق شد دیپلم افتخار جشنواره 
موسیقی کانون پرورش فکری کودکان  و نوجوانان را دریافت 
کند و طی سال های 70 تا 74، با کسب مقام اول در رشته پیانوی 
کلاسیک، برنده لوح زرین و لوح تقدیر جشنواره موسیقی فجر 
شود. »باغ به باغ«، »بهشت من«، »باغ رویاها«، »کهنه های 
همیشه نو«، »آنا در باغ«، »راز باغ«، »همایون های همایون« 
و... برخی از آلبوم های این نوازنده و آهنگساز هستند. ساخت 
موسیقی فیلم نیز از جمله فعالیت های احتشامی در این سال ها 
بوده است. او در ماه های اخیر ساخت موسیقی فیلم »ساعت 
6 صبح« به کارگردانی مهران مدیری را به  عهده داشته است. 
خبرنگار صبا به این بهانه با او به گفت وگو نشسته است که در 

ادامه می خوانید.

شــما اخیرا به همراه عمران فروزش به برگزاری کنسرت 
دونوازی پیانو و تمبک پرداختید. برگزاری چنین کنسرت هایی 
اگر چه ســابق بر این هم رایج بوده است، ولی به  طورکلی با 
توجه به این که تمبک و پیانو قرابت و ویژگی مشترکی ندارند 
چقدر می توانند از رهگذر برنامه هایی ازاین دست بیشتر مورد 

شناخت مخاطبان واقع شوند؟
همان طور که در سوال هم اشاره کردید، تمبک و پیانو از سال ها قبل 
به  خصوص از زمان برنامه »گل ها«  دراجراهای مختلف درکنار هم قرار 
گرفته و آثاری در قالب ارکســترال و سی دی هایی در این زمینه ارائه 
شده است. نسخه پیانوی مرتضی خان محجوبی و تمبک حسین تهرانی 
یا هم نوازی نوازندگان تمبک با پیانوی جواد معروفی از جمله این کارها 
بوده اند. دراوایل دهه ٧0 دو نوار منتشر شد که »با عاشقان« نام داشت 
و حاصل همکاری اردشیر روحانی به  عنوان پیانیست با زنده یاد محمد 
 اسماعیلی نوازنده تمبک بود. این تفکر موجب شد تا من هم در سن 
14سالگی به همراه تمبک سیامک بنایی که از شاگردان ارشد استاد 
اسماعیلی بودند، اثری به نام »باغ به باغ« را تولید کنیم. جالب است 
بگویم که این اثر در زمان خودش توانست پرفروش شود و بسیار مورد 
توجه قرار بگیرد. بعد از آن در آلبوم مشترک دیگری »راز باغ« را منتشر 
کردیم و تلفیق دو ســاز پیانو و تمبک تا امروز هم ادامه دارد. خاطرم 
هست وقتی بچه بودم در تلویزیون سیاه پوست های آمریکایی که پیانو 
می زدند و آهنگ های سنتی را به همراه سازهایی چون درامز، طبل، 
سنج و خیلی از سازهای ضربی اجرا می کردند برایم جالب بود. همیشه 
به این مسئله فکر می کردم که چرا پیانوی ایرانی نباید چنین کاربردی 
را در کنار سازهای کوبه ای و ضربی داشته باشد؟ درست است که شاید 
در  نگاه اول، پیانو با این نوع از سازها ویژگی مشترکی نداشته باشند، 
اما تلفیق صدای این سازها با یکدیگر می تواند منجر به خلاقیت شود. 
هنرمند همواره می کوشد تا در فضای هنر به تجربه  اندوزی بپردازد و یا 
از تجربیات هنرمندان قبل از خود برای تولید صداهای تازه بهره بگیرد، 

به  خصوص این  که امروز خلاقیت حرف اول را درعالم هنر می زند.
به نظرشما همین تعداد از کنســرت هایی که با خلاقیت 
بیشتری توام هستند، چقدر می توانند در به حرکت درآوردن 
موتور محرکه موسیقی اصیل ایرانی که در این سال ها به باور 

خیلی از هنرمندان، کم  کار شده است نقش داشته باشد؟
اساسی ترین مشکل ما در حال  حاضر در موسیقی ایرانی این است که 
کانالی برای اشاعه این نوع موسیقی به شکل تصویری نداریم. در نتیجه، 
طبیعی است که برنامه سازان موسیقی هم نتوانند آثاری را در این حیطه 
به سمع و نظر عموم مردم برسانند. البته درسال های اخیر، برنامه های 
اینترنتی با این محور ساخته شده اند، ولی باید به این نکته توجه داشت 
که کشور ما 80 میلیون نفر جمعیت دارد که نیمی ازآنها از اینترنت 
برخوردارند. همیشه براین باور بوده ام که قشــر جوان آنچه را که در 
دسترس او قرار می دهند، می بیند و می شناسد. اغلب جوانان، سازهای 
مختلف را نمی شناسند و مثلا نمی دانند که بین فلوت با نی چه تفاوتی 
است، یا چند نوع گیتار وجود دارد. به همین خاطر است که وقتی با یک 
هنرمند موسیقی نواحی مواجه می شوند که ساز مخصوص آن جغرافیا 
را می نوازد نمی توانند با او و صدای سازش ارتباط برقرار کنند، چون نه 
درخانواده، نه در مدرسه و جامعه، آموزش دیداری نسبت به این ساز 
صورت نگرفته است تا آنها بتوانند با چنین نوازندگان و سازهایی آشنا 

شوند. سالیان سال است که من و هنرمندان دیگر به این مسئله اشاره 
می کنیم که جای برنامه های تخصصی موســیقی در تلویزیون خالی 
است. طبعا تا زمانی که ساز از تلویزیون نشان داده نشود، هم از تعداد 
خواهان موسیقی ایرانی روز به  روز کاسته می شود و هم موسیقی اصیل 

ایرانی کمرنگ شده و به قهقهرا می رود.  
شما یکی از پرکارترین و پرسابقه ترین نوازندگان ساز پیانو 
هستید، با این  حال به نظر شــما دراین سال ها چقدر دراین 
حیطه تحول صورت گرفته و خود شــما چقدر در این زمینه 

نقش داشته اید؟
اگر حمل برخودستایی نشود، ٢0 سال پیش اولین آکادمی پیانو را 
در ممکلت خودمان راه اندازی کردم. تمام هنرمندانی که در حال  حاضر 
در این آکادمی تدریس می کنند، زمانی از شاگردان خود من بوده اند. 
خروجی این آکادمی هم این بوده اســت که دراین ٢0 ســال، لااقل 
بیست معلم موســیقی پرورش یافته و ٥00 نوازنده پیانو نیز تحویل 
جامعه داده ایم. هم چنین، بیــش از ٢0  هنرجوی آکادمی ما در حال 
 حاضر در خارج از کشور درحال تکمیل تحصیلات خود در این رشته 
هستند و الفبای موسیقی را از این آکادمی فراگرفته اند. بیش از 30 سال 
است که به تدریس مشــغولم و امروز که در سن  46 سالگی قراردارم 
عاشقانه این مســیر را ادامه می دهم و امیدوارم تا آخر عمر بتوانم این 
کار را انجام دهم و به آموزش هنرمندانی بپردازم که معرفت موسیقی 
را هم یاد بگیرند. بعد از راه اندازی این آکادمی، دیگر هنرمندان هم به 
این فکر افتادند تا قدم هایی را در این زمینه بردارند. خوشبختانه، امروز 
هم برتعداد آموزشگاه های موسیقی افزوده شده و هم شاهد فعالیت 
هنرآموزان خوبی دراین حیطه هستیم. مســلما خروجی این مراکز 
آموزشی می تواند به درخشش هنرمندان جوان در صحنه های جهانی 
منجر شود و برای جامعه ما افتخارآفرین باشد. هر چند امروز هنرمندان 
جوان و مســتعدی داریم که به دلیل هزینه های هنگفت ضبط آثار 

موسیقی، نمی توانند آثار خود را منتشــر و عملا جایگاهی برای ارائه 
آثار خود ندارند. 

اگرممکن است درباره موسیقی تلفیقی هم صحبت کنیم، 
به خصوص این که درســال های اخیر بعضی از هنرمندان که 
پیش تر در حوزه موســیقی اصیل ایرانی فعالیت داشتند به 
دلایل مختلف به سمت موسیقی تلفیقی رفته و مورد انتقاد 
قرارگرفته اند. دیدگاه خود شما نسبت به این مسئله چیست؟

اجرای موسیقی تلفیقی هیچ اشکالی ندارد و به نظرم آن دسته از 
کسانی که نسبت به فعالیت هنرمندان نقد دارند از مخارج زندگی و 
اجاره خانه هنرمند بی خبرند و  فکر نمی کنند که هنرمند چطور باید به 
امرار معاش بپردازد. امروز موسیقی پاپ و شاد و دارای ریتم و حرکت، 
نه فقط در کشور ما که در همه جای دنیا با استقبال بیشتری مواجه 
است. اما باید زمینه هایی هم برای فعالیت دیگر ژانرهای موسیقی مثل 
موسیقی اصیل ایرانی فراهم شود. همان  طور که درکشورهای دیگر، 
ژانرهای مختلف براساس سلایق مردم فعالیت دارند. در شرایط کنونی 
موسیقی ما، تهیه کنندگان بیشتر ترجیح می دهند به سرمایه گذاری 
بر روی آثاری بپردازند که به اصطلاح می فروشند. این مسئله باعث 
شده است تا آثار فرهنگی کمتر مورد توجه قرار بگیرند. البته نا گفته 
نماند که اخیرا حرکت های خوبی در زمینه فرهنگ سازی نسبت به 
موسیقی ایرانی صورت گرفته و برنامه های متنوعی ساخته شده است 
که از این بین می توان به برنامه آقای علیرضا عصار اشــاره کرد که با 
تلفیق سازها در کنار هم، زمینه شناخت این سازها را به مردم مهیا 
کرده و موسیقی را به شــکل زنده در معرض دید مخاطبان قرارداده 
است. یا برنامه »صداتو« که توانسته طیف وسیعی از علاقه مندان را 
جذب کند. همین طور برنامه »شب آهنگی« حامد آهنگی که چون 
نوازندگان در وســط جمع حضور دارند، مردم می توانند با موسیقی 
ارتباط نزدیک تری برقرار کنند. اگر برتعــداد برنامه های تخصصی 

گفت وگوی صبا با سامان احتشامی، نوازنده پیانو،آهنگساز و مدرس موسیقی
گفت و گو
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